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Linear Programming (Maximization)
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Solver

Data File: LP1.xls

(Enter the next model parameters to excel worksheet and solve the
model, data already entered to data file):

Max 10S+9D (where S and D are standard and deluxe products,
the function represents profit contribution)
Subject to (production requirements):
JS+1D  <=630 (Cutting and Dyeing hours constraint)
S5S +.833D <=600 (Sewing production hours constraint)
1S +.667D <=708 (Finishing production hours constraint)
AS +.25 D <=135 (Inspection and packaging hours constraint)
S,D>=0
1. Enter the problem in the top part of the worksheet: cells BS:C8
production requirements, cells B9:C9 profit contribution, cells
D5:D8 available hours in each production department (RHS).
2. Specify cell locations for the decision variables. Cell B16 contains S
unites produced and cell C16 contains D units produced.
3. Select cell B18 to enter the formula for computing the value of
objective function: B18= B9*B16 + C9*C16.
4. Select cells to enter formulas for computing the LHS of each
constraint: Cell B21 = B5*B16 + C5*C16, B22 = B6*B16 + C6*C16,
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B23 = B7*B16 + C7*C16 and B24 = B8§*B16 +C8*C16. Constraints
and <=> are added from the Add Button on Solver dialog box.

5. Select cells to enter formulas for computing the RHS of each
constraint: Cell D21 = D5, D22 = D6, D23 = D7 and D24 =D8.

6. (a) Select the Tools pull-down menu, (b) Select the Solver option, (c)
When the Solver Parameters dialog box appears enter B18 into the
set cell box, select Equal To: Max option, enter B15:C16 into the By
Changing Variable Cells box, and Select Add, (d) When the Add
Constraint dialog box appears: enter B21:B24 in the Cell Reference
box, select <=, enter D21:D24 into the Constraint box, and click
OK, (e) When the Solver Parameters dialog box reappears: choose
Options, (f) When the Solver Options dialog box appears: select
Assume Non-Negative and click OK, (g0 When the Solver
Parameters dialog box appears: choose Solve, and (h) When the
Solver Results dialog box appears: select Keep Solver Solution, and
click OK.

The following screens exhibit the above steps to solve the excel
application (Note: Required data file is already saved on OR Data Files
Subdirectory):

LP1.xls :

630 => + 07
600 => .83+ .5
708 => . 667 +

135 => .25+ .1
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-1
B9:C9 B5:C8
D5:D8
B16, C16 -2
B18 = B9*B16 + C9*C16 B18 -3
=> ) -4
:(Solver Add

Cell B21 = B5*B16 + C5*C16, B22 = B6*B16 + C6*C16, B23 =
B7*B16 + C7*C16 and B24 = B§*B16 +C8*C16.

: -5
Cell D21 = D5, D22 = D6, D23 = D7 and D24 =DS8.
Solver -6
B18
Max
Solve
.OK Keep Solver Solution

OR Data : )
.(Files
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	تركيب اداة تحليل البيانات واداة حل نماذج البرمجة الرياضية  Solver باكسل 
	 
	         قبل بدء تشغيل المستخدم لتطبيقات هذا الكتاب لحل النماذج الكمية  – لابد ان يتأكد من القيام بتركيب كل من الـ Solver والـ Data Analysis (Analysis ToolPak) ضمن القائمة المنسدلة ادوات Tools ببرنامج اكسل. ويبدأ التركيب من تشغيل امر الاضافات Add Ins  بالقائمة المنسدلة ادوات باكسل كالتالي: 
	ا 
	  
	تسغيل امر اضافات من قائمة ادوات. 
	  
	طلب تركيب Analysis ToolPak، Solver : 
	  
	ثم يضغط زرار OK، ويدخل للحاسب قرص ليزر المكتب (اكسل) الذي تم التركيب منه اول مرة. 

	3.pdf
	التطبيق الاول: 
	 
	حل نموذج البرمجة الخطية (تعظيم) 
	 باسلوب اكسل Solver 
	Linear Programming (Maximization)  
	 
	 
	التطبيق الاول: حل نموذج البرمجة الخطية (تعظيم) 
	       باسلوب اكسل  Solver 
	 
	Data File: LP1.xls 
	 (Enter the next model parameters to excel worksheet and solve the model, data already entered to data file): 
	 
	Max    10S + 9D    (where S and D are standard and deluxe products, 
	                                 the function represents profit contribution) 
	Subject to (production requirements): 
	             .7S + 1D      <= 630      (Cutting and Dyeing hours constraint) 
	             .5S + .833D <= 600    (Sewing production hours constraint) 
	              1S + .667D <= 708    (Finishing production hours constraint) 
	              .1S + .25 D <= 135   (Inspection and packaging hours constraint) 
	                  S, D >= 0 
	1. Enter the problem in the top part of the worksheet: cells B5:C8 production requirements, cells B9:C9 profit contribution, cells D5:D8 available hours in each production department (RHS). 
	2. Specify cell locations for the decision variables. Cell B16 contains S unites produced and cell C16 contains D units produced. 
	3. Select cell B18 to enter the formula for computing the value of objective function: B18= B9*B16 + C9*C16. 
	4. Select cells to enter formulas for computing the LHS of each constraint: Cell B21 = B5*B16 + C5*C16, B22 = B6*B16 + C6*C16, B23 = B7*B16 + C7*C16 and B24 = B8*B16 +C8*C16. Constraints and <= > are added from the Add Button on Solver dialog box. 
	5. Select cells to enter formulas for computing the RHS of each constraint: Cell D21 = D5, D22 = D6, D23 = D7 and D24 =D8. 
	6. (a) Select the Tools pull-down menu, (b) Select the Solver option, (c) When the Solver Parameters dialog box appears enter B18 into the set cell box, select Equal To: Max option, enter B15:C16 into the By Changing Variable Cells box, and Select Add, (d) When the Add Constraint dialog box appears: enter B21:B24 in the Cell Reference box, select <=, enter D21:D24 into the Constraint box, and click OK, (e) When the Solver Parameters dialog box reappears: choose Options, (f) When the Solver Options dialog box appears: select Assume Non-Negative and click OK, (g) When the Solver Parameters dialog box appears: choose Solve, and (h) When the Solver Results dialog box appears: select Keep Solver Solution, and click OK. 
	 
	     The following screens exhibit the above steps to solve the excel application (Note: Required data file is already saved on OR Data Files Subdirectory): 
	 
	ملف البيانات: LP1.xls  
	(ادخل البيانات التالية لورقة عمل اكسل وحل النموذج، هذه البيانات مدخلة بالفعل لملف بيانات) 
	 
	المطلوب: تعظيم دالة الهدف 10 س + 9ص   حد اقصي     (حيث س، ص منتجين 
	   والدالة تعكس حد المساهمة لكل منتج او الربح) 
	في ظل او حبث فيود الانتاج  7ر0 س + ص        <= 630 
	                              5ر. س + 833ر.ص  <= 600 
	                                   س + 667ر. ص <= 708 
	                             1ر. س + 25ر.  ص  <= 135 
	                                 س، ص >= صفر 
	1- ادخل بيانات النموذج بالقسم العلوي بورقة عمل لكسل كما هو موضح اسفل، حيث الخلايا B5:C8 تشمل متطلبات المعاملات الفنية للانتاج والخلايا B9:C9  تشمل حد المساهمة، والخلايا D5:D8  تشمل الطرف الايسر لحلود طاقة قيود الانتاج. 
	2- استخدم الخليتين B16, C16 لمتغيرات القرار لعدد الوحدات المنتجة س ، ص. 
	3- ادخل لخلية B18 معادلة حساب دالة الهدف B18 =  B9*B16 + C9*C16 
	4- ادخل معادلات معادلات حساب الطرف الايمن لقيود الانتاج كالتالي (القيود ، <= تدخل من زرار Add بصندوق حوار  Solver):  
	Cell B21 = B5*B16 + C5*C16, B22 = B6*B16 + C6*C16, B23 = B7*B16 + C7*C16 and B24 = B8*B16 +C8*C16. 
	5- ادخل معادلات حساب الطرف الايسر لقيود الانتاج كالتالي: 
	Cell D21 = D5, D22 = D6, D23 = D7 and D24 =D8. 
	6- من القائمة المنسدلة لاكسل اختار Solver وادخل لصندوق الحوار عناصر المشكلة كما هو ظاهر بالشاشة الرابعة التالية. تاكد ان خلية B18 هي الخلية التي سيخصص لها التعظيم Max، كما تاكد من تحديد خلايا متغيرات القرار والقيود كما هو وارد بالشاشة الثالثة التالية. اضغط زرار Solve بصندوق الحوار سيظهر حل التعظيم علي نفس خلايا ورقة العمل، اختار Keep Solver Solution ثم انقر OK. 
	 
	  وتوضح الشاشات التالية تفاصيل حل هذا التطبيق ببرنامج الجداول الالكترونية اكسل  (ملحوظة: ملف بيانات التطبيق المطلوب محفوظ بالدليل او الفهرس الفرعي OR Data Files). 
	ا 
	  
	فتح ملف البيانات او ادخال بيانات المشكلة لشاشة اكسل 
	  
	طلب تشغيل Solver 
	  
	استيفاء بيانات صندوق حوار  خلية دالة الهدف، تعظيم، خلايا متغيرات القرار والقيود:  
	  
	ا 
	  
	حل النمزذج في ورقة العمل، ثم ضغط OK: 
	  
	ا 
	  
	الحل الكامل بورقة عمل اكسل. 
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